

HSK 4 Essential Grammar Structures

Key grammatical formulas with paired bilingual example sentences.

95 STRUCTURES

1. 主语+把+宾语+动词+动量补语/时量补语

Sentence Types · Special Sentence Patterns · 把-Sentence 2

因为不收拾房间，妈妈把他批评了一顿。

Because I didn't tidy the room, my mom gave me a good scolding.

同学们把课文读了两遍。

The students read the text twice.

2. 主语+把+宾语+状语+动词

Sentence Types · Special Sentence Patterns · 把-Sentence 2

你别把垃圾往地上扔。

Don't throw trash on the ground.

请大家把说明书认真读一读。

Please read the instructions carefully.

3. 主语+叫/让+宾语+动词+其他成分

Sentence Types · Special Sentence Patterns · Passive Sentence 2

我的自行车让朋友借去了。

My bike was borrowed by a friend.

相机叫谁拿走了？

Who took the camera away?

4. 表爱憎义：主语+表扬/批评+宾语1+动词+宾语2

Sentence Types · Special Sentence Patterns · Pivotal Sentence 2

老师表扬我取得了好成绩。

The teacher praised me for getting good grades.

警察表扬那个小伙子帮助了别人。

The police praised that young man for helping others.

5. 表称谓或认定义：主语+收/选+宾语1+做/当/为+宾语2

Sentence Types · Special Sentence Patterns · Pivotal Sentence 2

同学们选我做小组长。

The classmates elected me as group leader.

大家想选他当队长。

Everyone wants to elect him as captain.

6. 表致使：主语+使/让+人称代词+动词短语

Sentence Types · Special Sentence Patterns · Pivotal Sentence 2

这件事使我改变了对她的印象。

This matter made me change my impression of her.

那些美好的回忆让我永远难忘。

Those beautiful memories will never be forgotten by me.

7. 敢

Parts of Speech · Verbs · Modal Verbs

我刚学会开车，不敢开得很快。

I just learned to drive, so I don't dare to drive fast.

你敢不敢跟我比一比，谁的力气大？

Do you dare to compete with me to see who is stronger?

8. 各、各位、各种、任何、此

Parts of Speech · Pronouns · Demonstrative Pronouns

对于这个问题，同学们各有各的看法。

Regarding this issue, each student has their own opinion.

节日期间，各地举行了丰富的庆祝活动。

During the holiday, various places held rich celebrations.

9. 专用名量词：打、袋、棵、台、幅

Parts of Speech · Measure Words · Nominal Measure Words

昨晚老张买了一打啤酒。

Last night, Lao Zhang bought a dozen beers.

我买了一打鸡蛋，准备做蛋糕。

I bought a dozen eggs to make a cake.

10. 借用名量词：脸、手、盒、屋子、桌子

Parts of Speech · Measure Words · Nominal Measure Words

她拿着礼物，一脸兴奋地跑了进来。

She ran in with a face full of excitement, holding a gift.

小明见到了自己喜欢的作家，满脸高兴。

Xiaoming was all smiles when he met his favorite writer.

11. 场、顿、趟

Parts of Speech · Measure Words · Verbal Measure Words

大卫参加了一场文化活动，体验了美食和音乐。

David participated in a cultural event and experienced food and music.

同学们都想在中国观看一场京剧演出。

The students all want to watch a Peking opera performance in China.

12. 十分、更加、稍、稍微、尤其、多么

Parts of Speech · Adverbs · Degree Adverbs

她十分激动地对我们表示感谢。

She expressed her gratitude to us very excitedly.

那位导游对游客十分热情。

That tour guide is very enthusiastic towards tourists.

13. 共、全、光、仅、仅仅、至少

Parts of Speech · Adverbs · Scope Adverbs

上一年大学，学费和生活费共需多少钱？

For one year of college, how much do tuition and living expenses total?

中国人习惯一家人共吃一桌菜。

Chinese people are used to the whole family sharing dishes from one table.

14. 按时、从来、赶紧、赶快、已、忽然、将、将要、从、本来

Parts of Speech · Adverbs · Time Adverbs

时间很紧张，但我们必须按时完成任务。

Time is tight, but we must finish the task on time.

医生让我回家按时吃药，多喝热水。

The doctor told me to take medicine on time and drink more warm water.

15. 重新、往往、偶尔、再次、老

Parts of Speech · Adverbs · Frequency Adverbs

我们需要重新安排会议时间。

We need to rearrange the meeting time.

这个问题，您能不能重新考虑一下？

Could you reconsider this issue?

16. 故意、互相、相互

Parts of Speech · Adverbs · Manner Adverbs

真对不起，我不是故意的，你千万别生气。

I'm really sorry, I didn't do it on purpose; please don't be angry.

他故意提高声音，好让大家都能听见。

He deliberately raised his voice so that everyone could hear.

17. 却

Parts of Speech · Adverbs · Correlative Adverbs

有些打折的商品尽管便宜，质量却不能让人满意。

Although some discounted products are cheap, their quality is not satisfactory.

她长得很像她的姐姐，但两个人的性格却完全不同。

She looks a lot like her sister, but their personalities are completely different.

18. 也许、恐怕

Parts of Speech · Adverbs · Manner Adverbs

你可以加一点儿糖，味道也许不错。

You can add a little sugar; it might taste good.

现在不愿意花时间练习写汉字，你将来也许会后悔的。

If you don't want to spend time practicing writing Chinese characters now, you may regret it in the future.

19. 才4、就5、并1、还4、竟然、究竟、正好、到底、难道、千万、确实、只好、差（一）点儿

Parts of Speech · Adverbs · Modal Adverbs

昨天那场比赛才精彩呢！

Yesterday's game was really exciting!

他总是迟到，我才不相信他今天能准时来。

He is always late; I don't believe he can arrive on time today.

20. 不怎么

Phrases · Fixed Phrases · Others

她从来都不怎么关心别人的看法。

She has never really cared much about others' opinions.

从检查结果来看，他受的伤不怎么严重。

According to the examination results, his injury is not very serious.

21. 即使.....，也.....

Sentence Types · Compound Sentences · Concessive Compound Sentences

你即使干到明天早上，恐怕也干不完。

Even if you work until tomorrow morning, I'm afraid you still won't finish.

即使工作再忙，也要常回家看看父母。

Even if work is busy, you should still often go home to see your parents.

22. 自、当、由1、随着、等1

Parts of Speech · Prepositions · Introducing Time & Place

自1978年以来，中国发生了很大的变化。

Since 1978, great changes have taken place in China.

我们自北京出发，开车往南走，来到了上海。

We set off from Beijing and drove south to Shanghai.

23. 将、由2、叫、让

Parts of Speech · Prepositions · Marking Doer & Receiver (Agent & Patient)

离开教室时，请将垃圾带走，并将门窗关好。

When leaving the classroom, please take the trash with you and close the doors and windows.

根据规定，禁止将食物带入图书馆。

According to regulations, it is forbidden to bring food into the library.

24. 由于1

Parts of Speech · Prepositions · Introducing Reasons

由于上次失败的经历，她对自己失去了信心。

Due to her previous failure, she lost confidence in herself.

由于工作的原因，我一年内搬了好几次家。

Because of work, I moved several times within a year.

25. 对于、与1

Parts of Speech · Prepositions · Introducing Objects

对于任何一种语言，文字的出现都是十分重要的。

For any language, the appearance of writing is very important.

对于学习成绩优秀的同学，学校每年都会提供奖学金。

For students with excellent academic performance, the school provides scholarships every year.

26. 作为、按、按照

Parts of Speech · Prepositions · Expressing Means, Tools & Basis

作为生活在中国的外国人，我很想了解中国人的生活习惯。

As a foreigner living in China, I really want to understand Chinese people's living habits.

作为首都，北京的发展比一般的城市更快，工作机会更多。

As the capital, Beijing develops faster than ordinary cities and has more job opportunities.

27. 并2、而1、与2

Parts of Speech · Conjunctions · Connecting Words or Phrases

学校同意并支持学生们的想法。

The school agreed with and supported the students' ideas.

公司讨论并通过了这项计划。

The company discussed and passed the plan.

28. 此外、而2、既然、甚至、不过、并且

Parts of Speech · Conjunctions · Connecting Clauses or Sentences

我每天要上两节中文课，此外一周还要参加一次文化活动。

I have two Chinese classes every day, and in addition, I participate in a cultural activity once a week.

我来中国是想提高自己的汉语水平，此外还想学习中国文化。

I came to China to improve my Chinese, and I also want to learn about Chinese culture.

29. 你X你的吧

Fixed Patterns

我不饿，你吃你的吧，不用等我。

I'm not hungry; you go ahead and eat, no need to wait for me.

没有什么重要的事，你忙你的吧。

There's nothing important; you go ahead and do your work.

30. 不光、不仅、另外、要是、因此、由于2、加上

Parts of Speech · Conjunctions · Connecting Clauses or Sentences

我不光要学习中文，还要学习中国的历史和文化。

I not only want to learn Chinese, but also Chinese history and culture.

学校周围不光环境好，交通也很方便。

The area around the school is not only beautiful, but also has convenient transportation.

31. 等2、者、之、就是

Parts of Speech · Particles · Other Particles

我会说英语、汉语、法语等很多种语言。

I can speak many languages, such as English, Chinese, French, etc.

你最好提前上网了解一下那里的天气、交通、景点等方面的信息。

You'd better check the weather, transportation, attractions, and other aspects online in advance.

32. 啊、嗯

Parts of Speech · Interjections

啊，原来是这么一回事！

Ah, so that's what happened!

啊，这么多人排队！

Wow, so many people are queuing!

33. 数词+形容词+量词

Phrases · Structural Types

奶奶把一小盒巧克力装进了孙子的书包里。

Grandma put a small box of chocolates into her grandson's schoolbag.

回国前，我给父母买了两大包中国茶作为礼物。

Before returning home, I bought two large bags of Chinese tea as gifts for my parents.

34. 一A一B

Phrases · Fixed Phrases · Four-Character Phrases

她说话的声音不大，但是一字一句说得很清楚。

She spoke in a low voice, but she said every word clearly, one by one.

这会儿路上堵车，一来一回至少需要两个小时。

The traffic is heavy now, so going there and coming back will take at least two hours.

35. 无A无B

Phrases · Fixed Phrases · Four-Character Phrases

我无儿无女，一人吃饱全家不饿。

I have no children and no spouse, so I only need to feed myself and I'm full.

母亲无日无夜地照顾着生病的孩子。

The mother took care of her sick child day and night without rest.

36. 有A有B

Phrases · Fixed Phrases · Four-Character Phrases

下课了，同学们有说有笑地走出了教室。

After class, the students walked out of the classroom chatting and laughing.

这部作品的每个人物都写得有血有肉。

Every character in this work is written with flesh and blood.

37. 来得及/来不及

Phrases · Fixed Phrases · Others

我这两天很忙，没来得及考虑这个问题。

I've been busy these past two days and didn't have time to consider this issue.

我想参加明天的比赛，现在报名来得及吗？

I want to participate in tomorrow's competition. Is it still possible to sign up now?

38. 有的是

Phrases · Fixed Phrases · Others

一次失败并不可怕，以后有的是机会。

One failure is not scary; there will be plenty of opportunities in the future.

这种水果我的家乡有的是。

This kind of fruit is abundant in my hometown.

39. 说不定

Phrases · Fixed Phrases · Others

客人来不来还说不定。

It's still uncertain whether the guest will come or not.

说不定路上堵车，再等一会儿吧。

Maybe there's a traffic jam on the road; let's wait a bit longer.

40. 就是说/这就是说

Phrases · Fixed Phrases · Others

他们没有直接拒绝你，而是让你回来等消息，就是说，你还有机会，千万不要放弃。

They didn't directly reject you, but asked you to come back and wait for news. That is to say, you still have a chance, so don't give up.

他总是为自己的错误找各种原因，这就是说，他是一个不愿意负责任的人。

He always finds excuses for his mistakes. In other words, he is not a person willing to take responsibility.

41. 一+量词+比+一+量词

Fixed Patterns

他的表演一次比一次精彩。

His performance is more exciting each time.

最近天气一天比一天暖和。

The weather is getting warmer day by day.

42. 在.....方面

Fixed Patterns

在教育孩子方面，张老师有丰富的经验。

In terms of educating children, Teacher Zhang has rich experience.

在生活方面，他还不太习惯。

In terms of daily life, he is still not quite used to it.

43. 够.....的

Fixed Patterns

这个房间真够大的，估计能住七八个人。

This room is really big enough; it can probably accommodate seven or eight people.

你男朋友真够浪漫的，每天都给你送一枝花。

Your boyfriend is really romantic enough; he sends you a flower every day.

44. 拿.....来说

Fixed Patterns

中国各地的生活习惯各不相同，拿吃饭来说，南方人一般喜欢吃米饭，而北方人爱吃面条、馒头等面食。

Habits and customs vary across China. Take eating, for example: southerners generally like rice, while northerners prefer noodles, steamed buns, and other wheat-based foods.

科技改变了人类的生活，拿交通来说，高铁的出现使人们的日常出行更快、更方便了。

Technology has changed human life. Take transportation, for instance: the advent of high-speed rail has made daily travel faster and more convenient.

45. 再也不/没.....

Fixed Patterns

我保证今后再也不迟到了。

I promise I will never be late again.

大学毕业以后，我再也没见过他。

After graduating from university, I never saw him again.

46. 怎么都/也+不/没.....

Fixed Patterns

他们跑了好几家医院，怎么也没查出孩子生病的原因。

They went to several hospitals, but no matter what, they couldn't find out why the child was sick.

尽管每天细心照顾，可阳台上的花怎么都不开。

Even though I carefully took care of them every day, the flowers on the balcony just wouldn't bloom.

47. 为了.....而.....

Fixed Patterns

为了梦想而努力的人值得我们学习。

People who work hard for their dreams are worth learning from.

我们减少使用塑料袋，是为了保护环境而改变习惯。

We are reducing the use of plastic bags in order to protect the environment and change our habits.

48. 动词+一X是一X

Fixed Patterns

虽然日子过得很难，但也不能过一天是一天。

Although life is hard, you can't just live day by day.

要学的内容实在太多了，学一点儿是一点儿吧。

There is so much to learn, so let's just learn a little bit at a time.

49. (没)有什么(好)X的

Fixed Patterns

想好了就直接做，有什么好害怕的。

If you've made up your mind, just do it. What's there to be afraid of?

只是一次考试没考好，没有什么好难过的。

It's just one bad exam, there's nothing to be sad about.

50. X是X, Y是Y

Fixed Patterns

他是他，我是我，我们的意见不一样。

He is he, and I am I; our opinions are different.

工作是工作，家庭是家庭，不要用工作的方式解决家里的问题。

Work is work, and family is family; don't solve family problems with a work approach.

51. X也得X, 不X也得X

Fixed Patterns

这场会议很重要，你去也得去，不去也得去。

This meeting is very important; you have to go whether you want to or not.

结果改变不了了，你接受也得接受，不接受也得接受。

The result cannot be changed; you have to accept it whether you like it or not.

52. X就是了

Fixed Patterns

别浪费时间了，有什么想法说就是了。

Don't waste time; just say what you think.

你不要生气，下次别答应他就是了。

Don't get angry; just don't agree with him next time.

53. 还X呢

Fixed Patterns

还国际公司呢，服务质量这么差。

Some international company! The service quality is so poor.

还中文专业的呢，中文说得还不如我。

Some Chinese major! Your Chinese is even worse than mine.

54. 让/叫你X你就X

Fixed Patterns

老师让你多练你就多练，肯定没坏处。

If the teacher tells you to practice more, then practice more; it's definitely not bad for you.

叫你拿着你就拿着，不用跟我客气。

If I tell you to take it, then take it; no need to be polite with me.

55. 说什么/怎么(着)也得X

Fixed Patterns

他受伤了，我说什么也得去看看他。

He's injured; no matter what, I have to go see him.

快要迟到了，说什么也得走了。

We're about to be late; no matter what, we have to leave now.

56. X就X（点儿）吧

Fixed Patterns

买就买（点儿）吧，也不太贵。

Fine, buy a little then; it's not too expensive.

慢就慢（点儿）吧，能做完就行。

Fine, it's a bit slow, but as long as we can finish, it's okay.

57. X是X

Fixed Patterns

我们讨论是讨论了，可是大家各有各的想法。

We did discuss it, but everyone has their own ideas.

留学生活累是累，不过我们学到了很多知识。

Studying abroad is tiring, but we learned a lot.

58. 形容词/心理动词+死了/厉害

Sentence Components · Degree Complement 2

面试的时候，我心里紧张死了。

During the interview, I was extremely nervous.

不知道从哪儿来的声音，吵死了。

There was a noise from somewhere, extremely annoying.

59. 动词+得/不+了

Sentence Components · Potential Complement 2

你点了这么多菜，咱们两个人吃得了吗？

You ordered so many dishes, can the two of us finish them?

我帮你一起做，下班之前肯定完成得了。

I'll help you do it together; we can definitely finish before work ends.

60. 难道.....吗？

Sentence Types · Sentence Categories · Rhetorical Question 2

作为学生，难道学习不是最重要的事情吗？

As a student, isn't studying the most important thing?

工作出了问题，你难道不应该负责吗？

Since there's a problem at work, shouldn't you take responsibility?

61. 由疑问代词构成的反问句

Sentence Types · Sentence Categories · Rhetorical Question 2

这么有名的作家，谁不认识他？

Such a famous writer, who doesn't know him?

他去哪儿从来不说，我怎么会知道呢？

He never says where he goes; how would I know?

62. 主语+把+宾语+动词（+一/了）+动词

Sentence Types · Special Sentence Patterns · 把-Sentence 2

你再把那件衣服洗一洗。

Wash those clothes again.

你把窗户擦一擦，我把地板扫一扫。

You wipe the windows, and I'll sweep the floor.

63. 主语+把+宾语+动词+了

Sentence Types · Special Sentence Patterns · 把-Sentence 2

我把银行卡密码忘了。

I forgot my bank card password.

他把新买的手机丢了。

He lost his newly bought phone.

64. A不如B (+形容词)

Sentence Types · Special Sentence Patterns · Comparative Sentence 3

现在堵车，打车不如坐地铁快。

There's a traffic jam now, so taking the subway is faster than taking a taxi.

我觉得玩游戏不如看小说有意思。

I think playing games is not as interesting as reading novels.

65. 跟.....相比

Sentence Types · Special Sentence Patterns · Comparative Sentence 3

跟线下购物相比，上网买东西更符合年轻人的习惯。

Compared with offline shopping, buying things online better fits young people's habits.

跟其他公司相比，我们的产品不但便宜，而且服务也好。

Compared with other companies, our products are not only cheaper but also have better service.

66. 用双重否定表示强调

Sentence Types · Special Sentence Patterns · Double Negative Sentences

没有学生不喜欢放假。

No student doesn't like having holidays.

这么重要的内容老师不可能没讲过。

It's impossible that the teacher hasn't mentioned such important content.

67. 不是.....，而是.....

Sentence Types · Compound Sentences · Coordinate Compound Sentences

他不是不想帮忙，而是确实没时间。

It's not that he doesn't want to help, but rather he really doesn't have time.

我不是不爱喝咖啡，而是担心晚上睡不着。

It's not that I don't like coffee, but rather I'm worried I won't be able to sleep at night.

68. 既.....，又/也.....

Sentence Types · Compound Sentences · Coordinate Compound Sentences

这个牌子的奶茶既好喝，又健康。

This brand of milk tea is both delicious and healthy.

我每天骑自行车上学，这样既能锻炼身体，也对环境保护有帮助。

I ride my bike to school every day, which both exercises my body and helps the environment.

69. 一方面.....，另一方面.....

Sentence Types · Compound Sentences · Coordinate Compound Sentences

参加文化活动一方面可以增长知识，另一方面可以认识新的朋友。

Participating in cultural activities can, on the one hand, increase knowledge, and on the other hand, help you make new friends.

想要解决大城市堵车的问题，一方面要提高公共交通服务质量，另一方面要让人们养成绿色出行的习惯。

To solve the traffic congestion problem in big cities, on the one hand, we need to improve the quality of public transportation services, and on the other hand, we need to encourage people to develop green travel habits.

70. 首先.....，其次.....

Sentence Types · Compound Sentences · Successive Compound Sentences

选择职业的时候，应该首先了解自己的性格、能力，其次再考虑工资、收入等方面的问题。

When choosing a career, you should first understand your own personality and abilities, and then consider issues like salary and income.

我学汉语首先是因为对中国文化感兴趣，其次是为了获得更多的工作机会。

I study Chinese firstly because I am interested in Chinese culture, and secondly to gain more job opportunities.

71. 首先.....，然后.....

Sentence Types · Compound Sentences · Successive Compound Sentences

首先要找到一个合适的目标，然后坚持学习，这样才能学好中文。

First, you need to find a suitable goal, and then persist in learning, only then can you learn Chinese well.

校长首先对同学们表示欢迎，然后介绍了学校的一些基本情况。

The principal first welcomed the students, and then introduced some basic information about the school.

72., 于是.....

Sentence Types · Compound Sentences · Successive Compound Sentences

人们喜欢一边喝咖啡，一边聊天儿，于是城市里的咖啡馆越来越多。

People like to chat while drinking coffee, so there are more and more cafes in the city.

大家不断地鼓励我，于是我决定报名参加这个比赛。

Everyone kept encouraging me, so I decided to sign up for this competition.

73.,甚至.....

Sentence Types · Compound Sentences · Progressive Compound Sentences

为了锻炼身体，我一有空就去健身房，甚至专门请了一个健身教练。

To stay fit, I go to the gym whenever I have free time, and I even hired a personal trainer.

收到大学的入学通知，我高兴极了，甚至觉得自己是世界上最幸福的人。

When I received the university admission notice, I was overjoyed, and I even felt like the happiest person in the world.

74. 不仅/不光....., 还/而且.....

Sentence Types · Compound Sentences · Progressive Compound Sentences

我们学习生词，不仅要理解词语的意思，而且应该知道怎么使用。

When we learn new words, we should not only understand their meanings but also know how to use them.

这里不光有美丽的风景，还有各种少见的动物、植物。

This place not only has beautiful scenery, but also has various rare animals and plants.

75., 并且.....

Sentence Types · Compound Sentences · Progressive Compound Sentences

经过四年的努力，他终于顺利毕业，并且有了一家自己的公司。

After four years of hard work, he finally graduated successfully and started his own company.

随着经济的发展，人们的生活水平提高了，并且对健康和生活质量的要求也越来越高。

With economic development, people's living standards have improved, and their demands for health and quality of life are also increasing.

76. 连.....也/都.....,更.....

Sentence Types · Compound Sentences · Progressive Compound Sentences

我有时候连老师说的话也听不懂，听广播就更难了。

Sometimes I can't even understand what the teacher says, so listening to the radio is even harder.

受伤以后，他连走路都困难，踢足球更不可能了。

After being injured, he has difficulty even walking, let alone playing football.

77. 不是....., 就是.....

Sentence Types · Compound Sentences · Alternative Compound Sentences

毕业以后，同学们不是留在中国继续学习，就是回国工作。

After graduation, students either stay in China to continue studying or go back home to work.

周末他不是去游泳馆游泳，就是在篮球场打篮球。

On weekends, he either swims at the pool or plays basketball on the court.

78. 尽管....., 但是/可是.....

Sentence Types · Compound Sentences · Adversative Compound Sentences

尽管收入不高，但是我对这份工作很满意。

Although my income is not high, I am very satisfied with this job.

尽管已经很晚了，可是她仍然在学习。

Although it was already very late, she was still studying.

79., 然而.....

Sentence Types · Compound Sentences · Adversative Compound Sentences

我知道那部电影很有意思，然而太忙了，一直没时间看。

I know that movie is very interesting, however I've been too busy and haven't had time to watch it.

她以为能轻松通过考试，然而成绩却不太好。

She thought she could easily pass the exam, however her grades were not very good.

80., 不过.....

Sentence Types · Compound Sentences · Adversative Compound Sentences

我很想参加你的生日晚会，不过我明天有考试，得好好复习。

I really want to attend your birthday party, but I have an exam tomorrow and need to study well.

他只学了三个月中文，不过已经说得不错了。

He has only studied Chinese for three months, but he already speaks it quite well.

81.X是X，就是/不过.....

Sentence Types · Compound Sentences · Adversative Compound Sentences

这些衣服便宜是便宜，就是感觉质量不太好。

These clothes are cheap, but the quality doesn't seem very good.

小张这个人聪明是聪明，不过有时候比较懒。

Xiao Zhang is smart, but sometimes he is a bit lazy.

82., 否则.....

Sentence Types · Compound Sentences · Hypothetical Compound Sentences

你下了飞机记得给妈妈打个电话，否则她会一直担心你。

Remember to call your mom after you get off the plane, otherwise she will keep worrying about you.

课后一定要经常复习，否则很快就会忘记。

You must review regularly after class, otherwise you will soon forget.

83. 要是....., 就.....

Sentence Types · Compound Sentences · Hypothetical Compound Sentences

你要是想取得成功，就必须坚持到底。

If you want to succeed, you must persevere.

要是人人都能节约用水，地球的环境就能得到更好的保护。

If everyone could save water, the Earth's environment would be better protected.

84. 要是....., (就), 否则.....

Sentence Types · Compound Sentences · Hypothetical Compound Sentences

要是你打算假期去旅游，就提前上网订票，否则到时候就买不到了。

If you plan to travel during the holiday, book tickets online in advance; otherwise, you won't be able to get them then.

要是你不常穿，最好就不要买，否则买了也是浪费。

If you don't wear it often, you'd better not buy it; otherwise, buying it would be a waste.

85. 不管....., 都/也.....

Sentence Types · Compound Sentences · Conditional Compound Sentences

不管在什么地方，说话、办事都要有礼貌。

No matter where you are, you should be polite in speech and behavior.

不管别人怎么说，我也不会改变主意。

No matter what others say, I won't change my mind.

86. 无论....., 都/也.....

Sentence Types · Compound Sentences · Conditional Compound Sentences

无论在多么紧张的情况下，他都表现得非常冷静。

No matter how tense the situation is, he remains very calm.

无论遇到多大的困难，我们也不应该随便放弃。

No matter how great the difficulty, we should not give up easily.

87. 既然....., 就.....

Sentence Types · Compound Sentences · Causal Compound Sentences

既然你这么喜欢小孩儿，毕业以后就当老师吧。

Since you like children so much, you should become a teacher after graduation.

既然来了，就进屋喝杯茶吧。

Since you're here, come in and have a cup of tea.

88. (由于), 因此.....

Sentence Types · Compound Sentences · Causal Compound Sentences

由于您没带护照，因此不能办理银行卡。

Because you didn't bring your passport, you can't get a bank card.

我对京剧很感兴趣，因此报名参加了这次活动。

I'm very interested in Peking opera, so I signed up for this activity.

89., 好.....

Sentence Types · Compound Sentences · Purpose Compound Sentences

我每天都给父母打电话，好让他们放心。

I call my parents every day so that they can feel reassured.

我们应该多鼓励他，好让他有信心。

We should encourage him more so that he can gain confidence.

90. 就是.....，也.....

Sentence Types · Compound Sentences · Concessive Compound Sentences

我今天晚上就是不睡觉，也必须解决这个问题。

Even if I don't sleep tonight, I must solve this problem.

你就是不同意，我也不会改变自己的决定。

Even if you disagree, I won't change my decision.

91. 无标记

Sentence Types · Compound Sentences · Condensed Compound Sentences

你着急你先走吧。

If you're in a hurry, go ahead.

站得高看得远。

Stand high, see far.

92. 不.....也.....

Sentence Types · Compound Sentences · Condensed Compound Sentences

今晚我不睡觉也要把作业写完。

Even if I don't sleep tonight, I must finish my homework.

你不喜欢做也得做。

Even if you don't like it, you still have to do it.

93. 概数表示法3：数词+来+量词

Special Expressions · Number Expressions

我们的宿舍楼有三百来间房。

Our dormitory building has about three hundred rooms.

书架上放着一百来本书。

There are about a hundred books on the bookshelf.

94. 用“大约、左右、前后”表示概数

Special Expressions · Number Expressions

客人大约下午两点到公司参观。

The guests will arrive at the company for a visit at about 2 PM.

我的中文老师四十岁左右。

My Chinese teacher is around forty years old.

95. 小数、分数、百分数、倍数的表示法

Special Expressions · Number Expressions

零点五、三分之一、百分之二十、两倍

Zero point five, one third, twenty percent, two times

老师听写了二十个汉字，每个汉字零点五分，一共十分。

The teacher dictated twenty Chinese characters, each worth 0.5 points, for a total of ten points.